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Idén először, a hagyományteremtés szándékával rendeztük meg iskolánkban a Magyar 

Tudományok napját, ahová nagy szeretettel és érdeklődéssel hívtuk meg a Magyar 

Tudományos Akadémia Alumni programjának támogatásával azokat a kiváló előadókat, akik a 

diákoknak betekintést nyújtanak egy-egy tudományterület kutatási témáiba, érdekes szakmai 

területeibe, ezzel kedvet és lehetőséget biztosítva arra, hogy akár ilyen irányba tanuljanak 

tovább, vagy az elhangzottak mentén nyitottá váljanak új témák és tudományterületek felé is. 

Az alábbiakban néhány összefoglalót olvashatnak az előadásokon elhangzottakról.  

 

Pazonyi Piroska: Sok millió éves rejtélyek nyomában - egy geológus 

mindennapjai 

 

Pazonyi Piroska 1993-ban érettségizett a Veres Pálné Gimnáziumban. 2022. november 18-án a 

Természettudományi Múzeum munkatársaként vállalt 

két egymást követő 45 perces előadást Sok millió éves 

rejtélyek nyomában - egy geológus mindennapjai 

címmel. 

A logikusan felépített, a 9-11. évfolyamos korosztály 

számára végig jól követhető előadás egy 

detektívregény analógiájaként rendkívül élvezetes 

módon mutatta be a geológia alapkérdéseit (Mi? 

Mikor? Hol? Miért?) valamint a tudomány 

részterületeit. 

A gondosan összeállított képanyag, a szemléletes 

ábrák, az érdekfeszítő előadásmód mind segítették a hallgatóság bevonását az évmilliókkal 

ezelőtt történt események felidézésébe. Az előadó interaktív módon, kérdezve kifejtve 

mozgósította a diákokat, ezzel is fenntartva figyelmüket. Az előadás során többek között 

megtudhattuk, hogy mi a tektonika jelentősége a jégkorszak kialakulásában, továbbá azt is, 

hogy a körülöttünk élő madarak az egykori dinoszauruszok leszármazottjai.  

Végezetül a jövőbe tekintve arra is fény derült, hogyan fognak elhelyezkedni a kontinensek 

többszáz millió év múlva. 



Dr. Farkas Károly: Miért legyek informatikus? 

 

A terembe éppen jutott 

mindenkinek hely, nem 

csoda, hiszen olyan 

témában hallgathattak 

előadást a diákok, ami a 

mindennapi életük 

szerves részét képezi, 

ráadásul jó megélhetést 

és a kreatív energiák kiaknázását is biztosítja.  Az óra első részében szó esett arról, hogy 

tulajdonképpen mi is az az informatika, mit jelent a mai világban az adat, és miért nevezik a 21. 

század, illetve a jövő olajának. Ezt számos szemléletes példa illusztrálta, ami nem kizárólag az 

előadó prezentációján keresztül bemutatott példákból, hanem a diákok hozzászólásaiból is jól 

kirajzolódott. Az információ, mint „hadra fogott adat” jelentősége kiemelkedően fontos 

tudáselem volt, ezzel is erősítve az informatikusok óriási jelentőségét az elkövetkező 

időszakban. A jelenleg is zajló digitalizáció, mint a hatékonyság és környezettudatosság 

elengedhetetlen eszköze szintén hangsúlyozta a szakma fontosságát. Ezt erősítette annak 

szemléltetése, hogy életünk mely területeit határozza már meg markánsan ez a platform és 

annak lehetőségei. Ennek mentén szóba került az egészségügy, az ipar (ahol ezt az időszakot 

szokás negyedik ipari forradalomnak is nevezni), az oktatás, valamint a városüzemeltetés is. Ez 

utóbbi kapcsán merült fel a cisco cég bemutatása is, akik a BME-re telepített szabadulószobával 

is arra szeretnék felhívni a figyelmet, hogy milyen mértékben van szükségünk a kényelemhez 

azokra a rendszerekre, melyek tervezése és üzemeltetése komoly feladat, elsajátításuk pedig 

több éves elhivatott tanulást igényel.  

Az előadás második felében a diákok találkozhattak a hálózatépítésen kívül a robotika világával 

is. A humanoid robotok és a mesterséges intelligenciával kapcsolatos kutatások minden 

jelenlévőt rabul ejtettek. Akárcsak az AREP anomáliadetektorral és az öntanuló neurális 

hálózattal való találkozás, ami az emberi idegrendszer alapján működik.  

A bemutatót izgalmas, informatív és szórakoztató, a robotok jelenlegi tudását illusztráló videók 

is színesítették, illetve az előadó bevonó kérdései és állandó kapcsolódása a hallgatósághoz 

interaktívvá, dinamikussá tették a prezentációt. 



Turányi Tamás: Energetika 

 
Mivel az energiatudatosság ma már nem csak egy szűk csoport, hanem mindannyiunk közös 

ügye, ezért az eladás azok számára is nagyon hasznos volt, akik „csak” kevesebb energiát 

szeretnének felhasználni, illetve kisebb ökológiai lábnyomot szeretnének hagyni maguk után. 

Az előadó a résztvevő 9-11. évfolyamos korosztály számára érthetően, érdekesen, konkrét 

példákon keresztül mutatta be és magyarázta el, hogy az egyes emberek, illetve a 

társadalomszintjén milyen konkrét cselekvési lehetőségeink vannak. 

 

Az előadó kiszámolta a saját napi illetve heti 

energiafelhasználását, így a saját házában néhány éve alatt 

olyan változtatásokat vezetett be, amelyek az 

energiafelhasználást minimalizálhatják, és erről napi 

kimutatást vezetett. A kísérletből kiderült, hogy az egyes 

változtatások (ablakok szigetelése, kondenzációs cirkó a 

régi cirkó helyett, dryvit szigetelés, napkollektor, 

programozható termosztáttal szabályozott fűtési időszak, 

minden izzó LED-re cserélése, készenléti áram 

kikapcsolása – csak a hűtő van bekapcsolva, ha nincsenek 

otthon) hány %-os energiacsökkentést jelentettek, és 

melyik változtatás volt nagyobb hatással a ház 

energiafelhasználására. 

A közlekedési eszközök (autók, repülő, busz, villamos, dízel- és villanyvonat, metró, bicikli) 

működtetéséhez felhasznált energiát is összehasonlította, külön országúti közlekedés és városi 

közlekedés esetén. Meglepő eredmény volt, hogy az elektromos autó összességében nem 

használ kevesebb energiát, mint a benzinmotoros, mert a felhasznált elektromos energia 

előállítása nagyon drága. Annyival előnyösebb csak, hogy kevésbé környezetszennyező. 

Ezután az energiaforrások csoportosítását ismerhették meg a hallgatók. Összehasonlította az 

előadó a fosszilis, nukleáris és megújuló energiaforrásokat, érveket és ellenérveket 

felsorakoztatva a felhasználásuk mellett. Ezután következett az energiaforrások részletes 

bemutatása, sok érdekes információval és tévhitek eloszlatásával.  

A konklúziót még elhangzott, hogy a számítások szerint hogyan lenne célszerű biztosítani a 

különböző energiaforrásokból az energiaellátást és hogy melyik energiaforrást milyen arányban 

lenne célszerű alkalmazni.  



Pécs Miklós Mi fán terem a biomérnök? Avagy a véletlen és a 

hanyagság szerepe a tudományos felfedezésben el 

 

 Az előadás bemutatta a biotechnológia alapjait, különbséget téve a biológia, a technológia, 

illetve a tudós és 

a mérnök között. 

Kitért arra is, 

hogy mi a 

biomérnök 

elsődleges 

feladata, ezzel az 

elméleti irány a 

gyakorlat felé kanyarodott, melynek során számos gyakorlati példa segítségével tette az előadó 

szemléletessé, hogy ebben a szakmában mit várnak el a biomérnöktől, ha egy üzem felkeresi a 

szakembert azzal a kéréssel, hogy találjon megoldást az adagolási vagy szárítási problémákra. 

Vagyis aki ezt a szakterületet választja, annak a termelést kell vizsgálnia, ellenőriznie, meg kell 

teremtenie a tiszta, biztonságos gyártást és a minden szempontból kielégítő végterméket. Tehát 

termelést irányít, üzemeltet és tervez.  

A diákok a pontos feladatkörök után azt is megtudták, hogy a biomérnök elsősorban a biológiai 

nagyiparban, az élelmiszeriparban, az egészségügyben, valamint a környezetvédelemben tud 

elhelyezkedni. Ez utóbbi szakterületen foglalkozhat például a szennyvíztisztítással, a talaj 

remediációjával és az eleven iszap hatékony felhasználásával is.  

Az előadás érintette azt is, hogy mit és hol tanul a leendő biomérnök, valamint kitért néhány 

lehetőségre, kutatási területre, mint például a szennyvízből előállított áram innovációjára is.  

Végül a diákok kérdései mentén szóba került, hogy vajon megéri-e ma ezt a hivatást választani. 

A számok és a világ alakulásának iránya egyértelművé tette a választ, mind a gyógyszer- mind 

az élelmiszeripar tekintetében.  

Az előadás informatív, érdekes, elgondolkodtató  és sokaknak irányt mutató volt.  

 

 

 



Fülemile Ágnes: Kalotaszeg 

 

Fülemile Ágnes professzor asszony „Kalotaszeg” című előadását a Kárpát-medence 

etnogeográfiai bemutatásával vezette be. A XX. század első évtizedeinek térségünkre ható 

döntéseinek rövid felvázolása után Kalotaszeg specifikusságaira tért át: a köztes 

szórványhelyzetből adódó rendkívüliség kérdéseit járta körül. Társadalomnéprajzi jelenségek 

bemutatása és elemzése alkotta az 

előadás második nagy egységét, innen 

pedig képes vetítésre kanyarodtunk, 

melyben saját, harmincéves terepi 

gyűjtőmunkájába pillanthattuk bele. 

A bevezetőben professzor asszony az 

1918 előtti Magyarország 

népességeloszlását vizsgálta, különös 

tekintettel a Partium és Erdély 

nemzetiségi viszonyaira. Nagyon vázlatosan, de tökéletesen precízen és érthetően felvázolta a 

tömb- és a szórvány magyarság létének legfontosabb sajátosságait. Elmagyarázta a 

hallgatóságnak, melyik nemzetiség melyik földrajzi magasságokon milyen gazdasági és 

kulturális adottságokkal bírt az első világháborút megelőzően (folyóvölgyek, hegyoldalak, 

földművelés, állattartás, felekezetek). Rögtön ez után a trianoni diktátum következményeinek 

Kalotaszeget érintő aspektusait érintette, de az 1940-es és 44-es átrendeződések visszásságai is 

előkerültek, és ugyanígy az 1980-as évek rendkívüli nehézségei (előadó személyes élményei). 

A diákok megismerték Kalotaszeg táji felépítését, a szomszéd földrajzi egységekkel való 

kapcsolatát (pl. Nagy-Alföld, Mezőség, havasok), valamint megismerkedtek a kalotaszegi 

tárgyi kultúra (pl. varrottasok, fiatornyas templomok) és a folklór (pl. legényes tánc, 

lakodalmak) legfontosabb elemeivel. 

Professzor asszony terepi gyűjtései az 1990-es évekig nyúlnak vissza. Az ezek során készült 

diái és a hozzájuk kapcsolódó magyarázatok zárták az előadást. 

 

 

 

 



Vidóczy Tamás: Hétköznapi fotóbiológia 
 

Vidóczy Tamás professzor úr „Hétköznapi fotóbiológia” című előadásában két nagy témát 

vázolt föl a hallgatóság előtt, az ultraibolyasugárzás káros hatásainak bemutatása és 

magyarázata után a színek érzékelésének kérdésével foglalkozott. Az első téma kapcsán a 

látható fény, illetve az ultraibolya és az infravörös sugarak szűrésével összefüggő ismereteket 

vette sorra, majd a szem felépítésével foglalkozott. Az előadás második részében pedig a 

színkeverés lehetőségeit mutatta be az érdeklődőknek. 

A bevezetőben megtudtuk, hogy a látható fény előtti spektrumban mérhető az ultraibolya, 

az utána következő spektrumban pedig az infravörös sugárzás. Előadásában minden 

ismeretanyagot grafikon illusztrált. Szintén a bevezetőben járta körül a magaslégköri 

sugárszűréssel (ózon, víz) összefüggő tudnivalókat. 

A fény érzékelésének helye az emberi szem. E szervünk részletes felépítése képezte az 

előadás következő részét, mivel a szem védelmének részletei e nélkül nem értelmezhetőek. 

Harmadsorban professzor úr az ultraibolyasugárzás időben és térben való eloszlásáról 

beszélt, valamint az ezen sugarak okozta bőrkárosodás jelenségeiről és azoknak gyógyítási 

lehetőségeiről. 

Az előadás utolsó részében a színkeverés két nagy, alapvető módját ismertette, illetve annak 

okait tárta föl, szemünk hogyan érzékeli a színeket (pl. csapok és pálcikák szerepe). 

 

 



 

 


